



منشورات جامعة وادي النيل
مجلة النيل للآداب والعلوم الانسانية
(ISSN: 1858 – 7054)
المجلد الرابع، العدد الثاني، 2023م
<http://www.nilevalley.edu.sd>



أثر انظمة سعر الصرف على المؤشرات الاقتصادية الكلية – دراسة تقييمية لتجربة السودان للفترة من 1970 الى 2019م

ايوب طه سيد احمد¹ وبخيتة محمد محمود الحاج²

1 جامعة السودان المفتوحة، الخرطوم

2 ادارة التعليم الفني والتجاري- الخرطوم

ممثل المؤلفين: ayoubmossawi@yahoo.com

المستخلص

اتبعت هذه الدراسة المنهج الوصفي والارتباطي لدراسة اثر تطبيق انظمة سعر الصرف على المؤشرات الاقتصادية الكلية في تجربة السودان للفترة من 1970 الى 2019، التي تم فيها اتباع عدة نظم للصرف تفاوتت بين تثبيت سعر الصرف خلال حقبة السبعينات، سعر الصرف المدار مع التخفيض المتتالي للعملة المحلية خلال الثمانينات، نظام تعويم سعر الصرف مع التحرير الكامل ثم نظام الربط الزاحف خلال فترة التسعينات، ثم اتباع نظام الصرف المدار خلال فترة الحقبة الاولى من الالفية (2009/2000) (فترة تدفق عائدات البترول) ثم اخيرا اتباع نظام الصرف المدار (فترة شح الاحتياطات والموارد) خلال الحقبة الثانية من الالفية (2019/2010). توصلت الدراسة الى ان نظم تثبيت سعر الصرف والربط الزاحف ونظم ادارة سعر الصرف الاقرب للثبات قد دعمت سعر الصرف واثرت ايجابا على الصادرات والواردات والنتائج المحلى الإجمالي ومن ثم الدخل الشخصي كما انها اثرت ايجابا في خفض معدلات التضخم واستقرارها. في المقابل اشارت الدراسة الى ان نظم تعويم وتحرير سعر الصرف ونظم ادارة سعر الصرف الاقرب للمرونة، قد كانت أكثر مخاطره واثرت سلبا على الصادرات والواردات والنتائج المحلى الإجمالي ومن ثم الدخل الشخصي، كما انها تسببت في رفع معدلات التضخم. كان من اهم توصيات الدراسة ضرورة اتباع نظم سعر صرف ثابتة او اقرب للثبات حتى تكون داعمة للمؤشرات الاقتصادية، وعدم تبني نظم صرف أكثر تحررا ومرونة لتفادي الانعكاسات السالبة على الاداء الاقتصادي.

الكلمات المفتاحية: نظم سعر الصرف، سعر الصرف الثابت، سعر الصرف المرن والمدار، المؤشرات الاقتصادية

The Impact of the Exchange Rate Systems on Macroeconomic Indicators

(An evaluation study on Sudan experience, 1970- 2019)

Ayoub Taha Seed Ahmed¹ and Bikhaita Mohammed M. Elhag²

1 Sudan Open University, Khartoum

2Technical and Commerce Education Management, Khartoum

Corresponding Author: ayoubmossawi@yahoo.com, mobile +249123638449

Abstract

This study followed the descriptive & the correlation approach to evaluate the impact of the application of the exchange rate systems on Sudan macroeconomic indicators since 1970 up to 2019. During the seventies decade Sudan adopted the system of fixing exchange rate, and the managed exchange rate with successive devaluation of the local currency during the eighties. Within the decade of nineties the floating and liberalization policy of the exchange rate had been adopted beside the system of the crawling peg during (97/99). During the first decade of the millennium 2000-2009 (period of the flow of the oil revenues), Sudan followed managed exchange rate system & during the second decade (period of the extreme scarcity of the foreign exchange resources after the secession of the southern Sudan). The study concluded that the systems of the fixing exchange rate , the crawling peg & the systems managing exchange rate that are closer to fixing were positively supported the macroeconomic indicators , while the systems of exchange rate that are closer to liberalization , floating & flexibility had negatively affected the exports , imports GDP and personal income. It also increased the inflation rate. One of the most important recommendations of the study is the need to adopt a system of the exchange rate that closer to the fixing to ensure the improvement of the macroeconomic indicators. It also recommends not following a disengagement and flexible rate exchange to avoid negative reflection on the economic performance.

Keywords: exchange rate system, fixing exchange rate, floating and managed exchange rate systems, economic indicators